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«No hi ha dubte que una 
de les febleses del nos-
tre país és un sistema 
de comunicacions 

poc eficient», va reconèixer el cap de 
Govern, Xavier Espot. El fet de tenir 
«només» connexió amb l’exterior per 
carretera, obliga a l’Executiu a mi-
llorar les vies d’accés a Andorra amb 
projectes «a curt termini» i amb d’al-
tres que «mereixen una reflexió més 
profunda». En relació als primers, Es-
pot va recordar el compromís que va 
assumir el copríncep francès, Emma-
nuel Macron, durant la seva visita al 
Principat la setmana passada, tot as-
segurant una millor gestió i qualitat 
de la carretera que porta a Tolosa. «Si 
s’acaben fent les inversions amb les 
quals va comprometre l’Estat francès 
–i Macron ja va donar instruccions 
concretes perquè així sigui–, escorça-
rem la distància i millorarem la segu-
retat de les nostres vies de comunica-

Espot diu que les 
comunicacions 
són «una de les 
febleses» del país
El cap de Govern recorda 
que Macron va prometre 
millorar l’accés a França
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ció», va preveure el cap de l’Executiu. 
Pel que fa als projectes a llarg ter-

mini, amb referència explícita a la 
construcció d’un aeroport nacional, 
Espot va assegurar que el Govern es-
tudiarà i analitzarà «tota l’ajuda» que 
es pugui oferir per comprovar que 
aquests són factibles. 

A L’ESPERA DELS ESTUDIS / El president 
de la Cambra de Comerç, Miquel Ar-
mengol, va apuntar que la construc-
ció d’infraestructures ferroviàries i 
aèries són una «solució alternativa» 
a la carretera tradicional. Segons va 
considerar, mentre el tren portaria 
al país turisme llunyà i de qualitat, 
l’avió faria arribar passatgers de luxe 
i de llarga distància, ja que «el low cost 
es regularia a través de taxes». 

Actualment, la Cambra es tro-
ba analitzant la viabilitat econòmi-
ca i real de la construcció d’un aero-
port andorrà i aviat s’iniciarà la fase 
«d’impacte mediambiental». Armen-
gol va informar que «diverses em-
preses internacionals especialitza-
des» s’han interessat pel projecte, ai-
xí com inversors. Durant la primera 
presentació dels estudis, es va avan-
çar que construir un aeroport a Grau 
Roig tindria un cost d’uns 400 mili-
ons d’euros. H

La Cambra de Comerç alerta d’una 
possible bombolla dels pisos de luxe

L’últim informe demostra que l’economia andorrana creix, 
però a un ritme inferior en comparació amb els països veïns

«Creiem que s’ha de 
trobar una fórmula 
urgent per acabar 
amb la preocupació 
de la classe 
treballadora» 

«És necessari el 
compromís de les 
administracions, 
però també la 
implicació del teixit 
empresarial» 

Miquel Armengol

Xavier Espot
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ALTRES PUNTS / En el mateix decàleg 
en què es proposa garantir la soste-
nibilitat immobiliària, també es sol-
licita ser present en l’acord d’asso-
ciació amb la Unió Europea. El pre-
sident de la Cambra va destacar la 
importància de seguir unes línies es-
tratègiques compartides pel Govern 
i els mateixos empresaris.

Així mateix s’aposta per la digita-
lització de les empreses, la compe-
titivitat del comerç o el turisme de 
qualitat. En aquest sentint, tant Ar-
mengol com Espot van mostrar-se 
partidaris d’oferir «valor afegit» per 
respondre a les satisfaccions d’una 
demanda amb més qualitat que la 
que ens visita actualment. «Calen 
més polítiques del Govern que va-
gin més enllà de la promoció, i apro-
fundir en la gastronomia, la cultura, 
la natura i altres components d’oci», 
van suggerir Armengol. 

Altres punts plantejats són un sis-
tema fiscal competitiu i la simplifi-
cació i agilització administrativa. H

SDP reclama accions 
per reactivar l’economia

El president d’SDP, Jaume Bartue-
mu, va ser molt crític amb la situa-
ció econòmica del país que van po-
sar de manifest les dades fetes públi-
ques per la Cambra de Comerç i el fet 
que des del seu punt de vista des del 
Govern no s’actua per revertir-ho. 
Segons Bartumeu «estem a les por-
tes d’una recessió» i va lamentar que 
des de l’Executiu «no hi hagi cap pro-
posta per reactivar l’activitat econò-
mica». Igualment va deixar clar que 
«els progressistes pensem que un pa-

ís decent no pot ser un país low cost i 
la política dels darrers vuit anys ens 
ha portat a un país low cost».

Així, tenint en compte la conjun-
tura econòmica de la zona euro i pre-
veient que les economies francesa 
i espanyola també se’n puguin res-
sentir, veu amb preocupació que 
l’única solució apuntada per la Cam-
bra sigui l’aeroport. «Mentre fan l’ae-
roport, arruïnen la vall de Grau Roig 
i el pressupost de l’Estat, la bombolla 
ja haurà esclatat», va apuntar.

Des del seu punt de vista, la priori-
tat hauria de ser treballar per incre-
mentar el salari mínim entre un 15 
i un 20% i tirar endavant una nova 
política d’habitatge que inclogués la 
construcció de pisos socials. Concre-
tament va recordar la proposta que 

Bartumeu alerta que 
es frega la «recessió» i 
demana habitatge social
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ja van fer durant la darrera campanya 
electoral d’utilitzar els fons de reserva 
de la CASS per fer una promoció d’ha-
bitatges socials a la zona de la Borda 
de Sales, a Santa Coloma, on el Govern 
disposa d’uns terrenys en propietat.

De fet, va deixar clar que l’incre-
ment del salari mínim ha d’anar 
vinculat al canvi en la política d’ha-
bitatge, perquè «si no es pot conte-
nir l’increment de preus del lloguer, 
l’augment del 15 o el 20% del salari 
mínim no serà suficient». El president 
dels progressistes va recordar que tot 
i imperar una economia liberal, la 
Constitució també fixa el dret a l’ha-
bitatge digne, fet que va reclamar que 
el Govern tingués present.

Jaume Bartumeu va deixar clar 
que al seu entendre la situació és pit-
jor que la que va plantejar la Cambra 
de Comerç i els va retreure falta de «re-
alisme». Igualment va apuntar la pèr-
dua de treballadors en el sector finan-
cer, la reducció del crèdit i la baixada 

de beneficis de les entitats, tot contra-
posant-ho amb un increment de la 
despesa pública. Per tot plegat va re-
clamar accions decidides per capgirar 
la situació exposant que «amb la polí-
tica d’amagar el cap sota l’ala no es re-
solen els problemes». H
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